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Referat 

MØDE I HANDICAPRÅDET 

Torsdag d. 24. august 2023 kl.12.30-15.30 

Bavnehøj Fritidsområde  
 

1. Godkendelse af dagsorden. Kl.13.00. 

• Godkendt. 

 

2. Opdatering af forretningsordenen, med deltagelse af Jurist Lene Elisabeth Larsen. 

Kl.13.00-13.20. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Forretningsordenen er blevet opdateret ud fra de input, der kom til mødet i april og juni - altså opstillet i 

punkter og ikke i §§’er. Alt det lovmæssige, skal i et bilag, som placeres bagerst i forretningsordenen. 

 

Se bilag: Udkast til Forretningsorden.  

 

Har I noget, som I gerne vil have tilføjet/ justeret?  

 

Beslutning: 

 

Der skal ikke flettes vedtægter og forretningsordenen sammen – de skal stå hver for sig i fald der 

arbejdes med begge. Vedtægter er det overordnede, og forretningsordenen er de dagligdags rammer, 

arbejdsgange og aftaler. Det er vigtigt at få det lovmæssige beskrevet, men det skal ikke ligge i 

forretningsordenen. 

 

Handicaprådet giver Lene noterne om, hvad vi mener hører til i en vedtægt og hvad der hører til i 

forretningsordenen. 

 

Lene tjekker op på om der er nogle centralt besluttede regler i Guldborgsund Kommune, som der skal 

tage højde for. 

 

Handicaprådet sætter det på som et punkt igen næste gang. 

 

 

3. Status på Budget. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Kenneth giver en status på budgettet. Ved det seneste møde var der 76.341kr tilbage på kontoen. Der 

var 88.000kr da vi startede året. 

 

Beslutning: 

Handicaprådet får et fast beløb pr. år., som det selv kan bestemme, hvordan skal bruges. Handicapprisen 

og arrangementer er med i det budget.  
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Handicaprådet vil gerne have en oversigt over, hvor mange penge, der er til drift, kørsel, forplejning og 

så videre. Formanden laver en oversigt over faste poster, så det er muligt for Handicaprådet at prioritere, 

hvilke øvrige møder, arrangementer osv. der ønskes. 

 

Handicaprådet sætter det på som punkt igen på det næste møde. 

 

 

4. Affaldssortering for blinde og svagsynede v. REFA og Allan Nielsen fra Center for Teknik og 

Miljø, Projekt og Bygherre. Kl.13.30-14.10. 

Sagsfremstilling: 

Affaldssortering er en stor udfordring for blinde og svagsynede - for hvordan finder man den rette 

beholder til sine kartoffelskræller og tomme rødbedeglas? 

Man kan muligvis få en seende til at hjælpe, men seende assistance er ikke altid tilgængelig, når man har 

brug for det. 

Der er brug for en løsning, der gør affaldssortering mulig for blinde og svagsynede, så de på egen hånd 

kan finde det rigtige sted at dumpe deres sorterede affald. 

Løsningen kan være taktile skilte, der er udviklet og testet i samarbejde med Dansk Blindesamfund.  

De følger Miljøstyrelsens forskrifter. De er visuelt samstemmende med Det Nationale piktogramsystem, 

udarbejdet af Kommunernes Landsforening og Dansk Affaldsforening.  

Læs mere på Effections hjemmeside på dette link: 

Sådan får du affaldssortering, der imødekommer blinde og svagsynede - Effection  

Åben informationsbrochure her 

Det er REFA, der står for affaldssorteringen i Guldborgsund Kommune, og de har fået ovenstående 

materiale tilsendt. REFA kommer og fortæller om, hvordan de forholder sig til problemstillingen.  

Til orientering deltager Allan Nielsen fra Guldborgsund Kommune, Projekt & Bygherre – der er 

projektleder i relation til affaldssortering ift. Guldborgsund Kommune. 

Oplæg og dialog: 

REFA: 

Afbud fra REFA på grund af arbejdsnedlæggelse blandt renovationsmedarbejderne.  

REFA har meddelt Handicaprådet, at de er blevet opmærksomme på problematikken på grund af 

Handicaprådets henvendelse og de arbejder på, at det bliver muligt for kunderne at bestille de taktile 

skilte. REFA vil gerne vide, hvor mange skilte, der skal bruges. Synscentralen kan give REFA et tal for, 

hvor mange der er registreret som blinde og svagsynede i kommunen. Sebastian/administrationen følger 

op på.om det er muligt at få et antal på, hvor mange blinde og svagt seende der cirka er i GBS 

Kommune. 

Handicaprådet er opmærksomme på, at der kan være nogen borgere, der har svært ved at sortere 

korrekt på grund af deres handicap. Hvis restaffald er overfyldt og der er sorteret forkert, kan REFA sige 

at de ikke vil hente affaldet før det er sorteret rigtigt. Nogen steder er affaldsbeholderne placeret 

uheldigt, hvor adgangen er besværlig for dårligt gående.  

OBS: Hvis borgerne ikke selv kan komme ud til affaldsbeholderne med affaldet, kan der vurderes på, om 

der er hjælp efter servicelovens hjemmehjælpsparagraf. 

REFA holder informationsmøder og man kan tage kontakt til dem, hvis man har spørgsmål.  

Oplæg ved Center for Teknik og Miljø, Projekt og Bygherre: 

https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Feffection.dk%2Fsaadan-faar-du-affaldssortering-der-imoedekommer-blinde-og-svagsynede%2F&data=05%7C01%7Csers%40guldborgsund.dk%7Cd6f6f72e897048117c7108db667e9863%7C237bb9cd925c41fcaa3b71395d0ab97b%7C0%7C0%7C638216466121375271%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=f77%2F42ZLesgMjyJporhlC9uVAj0coUfm2rgqP1A86lY%3D&reserved=0
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/ap/b-59584e83/?url=https%3A%2F%2Feffection-my.sharepoint.com%2F%3Ab%3A%2Fg%2Fpersonal%2Fjme_effection_dk%2FEbveMA9JoxtMqKpVwm6GkgIBQ7EuydHDfkA5b7SKGvcEeA%3Fe%3Dp0OKai&data=05%7C01%7Csers%40guldborgsund.dk%7Cd6f6f72e897048117c7108db667e9863%7C237bb9cd925c41fcaa3b71395d0ab97b%7C0%7C0%7C638216466121375271%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=kJUJl64Ii1jq%2Fd8eP6k12djLsHdibWpHahhPU%2FboFWA%3D&reserved=0
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Kommunen håndterer affaldet i det offentlige rum og skal betale for mærkerne på skraldespandene. Der 

kører pilotprojekter i de kommunale bygninger og driftsfolkene er i gang med at ensarte 

affaldshåndteringen på tværs af bygninger, institutioner og så videre. Nogle borgere med for eksempel 

autisme, har svært ved at sortere affaldet. Teknik & Miljø er i gang med at se på den problematik og de 

pædagogiske udfordringer, der er knyttet til det. 

 

5. Bordet rundt. 

 

Formand:  

• Handicaprådet vil gerne holde et arrangement i foråret, hvor temaet skal være tabuer særligt for 

unge mennesker med handicap. Handicaprådet prøver at få en Stand Up-komiker til at komme 

som trækplaster.  

• DH holder desuden et temamøde d. 4. oktober på Hotel Falster, hvor repræsentanter fra 

administrationen også er inviteret. 

• En opmærksomhed på hvordan de kommunalt ansatte taler til, med og ’over’ den handicappede, 

når de behandler og hjælper borgerne. 

• Handicaprådet ser med beklagelse på forslaget om at lukke almendelen på Nr. Vedby. 

• Indstilling til Handicapprisen skal på som punkt næste gang. Administrationen er i gang med 

annonceringen.  

 

 

Center for Trivsel & Social Indsats:  

• Socialudvalget står overfor at skulle gennemarbejde Socialpolitikken, herunder hvad det er for 

nogle menneskesyn vi skal have.  

• Høringer i forhold til ’Budget i balance’: Der er først høring, når budgettet er vedtaget og dermed 

ift. konkrete forsalg, som der behandles politisk. 

 

 

Bent:  

• Tidligere havde kommunens handicappede borgere mulighed for at få lappet rullestole i 

multicenter syd. Center for Trivsel & Social Indsats følger op med hjælpemiddelteamet i forhold 

til reglerne, og vender tilbage med et svar. 

 

Per:  

• På det sidste møde i FU – Jackie spurgte om at genoptage samarbejdet med VISP. Bodil vil gerne 

følge op på et senere møde. Samarbejdet med VISP blev opsagt, som en politisk beslutning.  

 

• Suppleanterne modtager ikke mails fra sekretæren. (Kenneth og Sebastian koordinerer over 

telefonen). 

 

Susan:  

• Stopper i Solsikken som afdelingsleder, da der ikke er brug for så meget ledelseskraft længere. 

Susan bliver siddende i Handicaprådet. Suppleant for Susan er Michael Rasmussen, og han er her 

ikke længer ansat - Susan finder ud af hvem den nye suppleant er. 

 

 

 

6. Udsattereformen 2024. 

Sagsfremstilling: 

Bodil giver en orientering. 

Se bilag: Sag 92. ORIENTERINGSSAG: HOVEDPUNKTERNE FRA HJEMLØSEREFORMEN VEDTAGET VED 

LOV DEN 4. MAJ 2023 – sagsfremstilling og bilag vedhæftes referatet her. 
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Handicaprådet: De 3500kr/ måneden lyder meget billigt. Kan man så bygge nyt? Center for Trivsel & 

Social Indsats: Det er de store kommuner, der får puljerne. Vi har bygget skæve boliger på Saxenhøj, og 

arbejder på at finde andre løsninger. Der er mange om de billige lejligheder – ikke kun udsatte borgere. 

Socialudvalgsmedlem: Vi er opmærksomme på om målgruppen kan begå sig i socialt boligbyggerier, så 

derfor kigger vi på skurbyer som en løsning. Fordelen er at man kan flytte boligerne. Det er langt til den 

perfekte løsning, men vi kunne bruge de her overgangsboliger i op til to år inden overgangen til egne 

boliger.  

7. Handicapboliger 

 

Sagsfremstilling: 

Skanlux har henvendt sig til Handicaprådet fordi de ønsker at bygge handicapboliger for velfungerende 

unge handicappede. De efterlyser data og viden om behov. Kan vi hjælpe dem med det? 

Beslutning: 

Handicaprådet sætter stor pris på, at der er nogen, der vil bygge de her boliger målrettet unge 

handicappede. 

Handicaprådet mener, at der er et behov. Der er unge, der ikke er interesseret i at bo sammen med 

ældre handicappede.  

Ungeenheden i Jobcenteret har måske noget data for unge, der gerne vil have en handicapbolig.  

De fleste handicapboliger er typisk beboet af ældre borgere. Der er nogle dilemmaer i forhold til 

størrelsen på boligen og huslejeniveau, hvis man er enlig.  

Der er en boligsocialpolitik på vej forventeligt her i efteråret. Handicaprådet har været involveret ift. at 

give inputs. 

 

8. Punkter til næste gang/ fremtidige punkter. 

 


